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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT 
 
Identificació de la sessió 
 
Número: 8/2015 
Caràcter:  extraordinari 
Data:  29 d’octubre de 2015 
Horari:   de 21.00 a 22.15 h 
Lloc:  saló de sessions de la casa consistorial 
 
Assistents 
 
David Rodríguez i González (ERC), alcalde-president 
Lluís Xavier Gonzàlez i Villaró (ERC), primer tinent d’alcalde 
Ramon Xandri i Solé (ERC), segon tinent d’alcalde 
Rosó Barrera i Call (ERC), tercera tinent d’alcalde 
Isabel Roca i Guitart (ERC) quarta tinent d’alcalde 
Sara Alarcón i Postils (ERC) 
Antoni Carrelero i Ruiz (ERC) 
Yasmina Valderrama i Ramallo (PSC) 
Marc Barbens i Casals (CIU) 
Isabel Pérez i Martínez (CiU) 
Sílvia Torra i Vila (CiU) 
Òscar Garcia i Companys (APS-CUP) 
Octavi Esteve i Armengol (APS-CUP) 
Actuant de secretària actal. Immaculada Jané Viñals 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
L’alcalde declara oberta la sessió per tractar dels assumptes següents inclosos en l’ordre del 
dia. 
 
Per unanimitat de tots els regidors s’acorda introduir, per urgència, un nou punt a l’ordre del 
dia, titulat “Moció de suport al president Mas, l’exvicepresidenta Ortega i la Consellera Rigau 
amb motiu de la seva imputació per l’organització del 9N”, i que es debatrà com a punt vuitè 
de l’ordre del dia. 
 
 
 
1. Aprovació provisional de la modificació d’ordenances, taxes i impostos 
 
A petició de l’Alcaldia, la secretària llegeix la proposta que es presenta la a consideració del 
Ple i que diu així: 
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“El Títol II del text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat per Reial 
Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, regula de forma exhaustiva els recursos dels 
municipis i, en cada cas, determina la facultat de les Corporacions Locals pel seu 
establiment, ordenació i supressió, per la determinació de les quotes tributàries així com 
per  l’aprovació i modificació de les corresponents ordenances fiscals reguladores dels 
tributs locals en els termes que s'hi concreten. 
 
Per tot això exposat, es proposa al Ple de l’Ajuntament: 
 
Aprovar provisionalment la modificació les ordenances fiscals següents: 
 
Núm. 1. Impost sobre béns immobles. 
Núm. 2. Impost sobre construccions, instal·lacions i obres. 
Núm.10. Taxa per expedició de documents administratius. 
Núm. 17. Taxa per la distribució d’aigua, gas i electricitat. 
Núm. 20. Taxa pel servei de banys, dutxes, piscines, instal·lacions esportives i altres  
  serveis semblants. 
Núm. 21. Taxa pels serveis d’ensenyaments especials en establiments locals (música). 
Núm. 28. Taxa d’aprofitament especial per particulars dels serveis i materials de propietat 

municipal. 
Núm. 30. Preu públic pels serveis de promoció turística i comercial de Solsona. 
 
Annex 1 
 
Primer. Modificar l’ordenança número 1, titulada Impost sobre béns immobles: es modifica 
l’article 8.1 referent al tipus impositiu dels béns de naturalesa urbana passant a ser de l’1% 
 
− Tipus béns immobles de naturalesa urbana: 1%. 
 
Segon. Modificar l'ordenança número 2, titulada Impost sobre construccions, instal·lacions i 
obres: 
 
− Se suprimeix de l’article 8 el tipus de gravamen del 0,4% obres de rehabilitació dins el Pla 

Especial del Nucli Antic, quedant redactat de la manera següent: 
− El tipus de gravamen serà del 2% 
− S’estableix una quota mínima de 45,00 € 
− S’afegeix a l’article 6è. Beneficis fiscals de concessió potestativa 
− Bonificació del 80% de l’ICIO en les obres de rehabilitació dins el Pla Especial del Nucli 

Antic.  
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Tercer. Modificar l’annex de l’ordenança número 10, titulada Taxa per expedició de documents 
administratius, es modifica l’apartat 3.a i s’afegeix l’apartat 11, quedant redactats de la manera 
següent: 
 
3a) Per cada compulsa de document o autenticació de signatura.............................. 2,00 € 
 

11.Serveis de la Biblioteca Carles Morató 
a) Duplicat del carnet d’usuari (el primer carnet és gratuït.............................. 1,00 € 
b) Plastificació del carnet ................................................................................... 0,50 € 
c) Fotocòpies i impressions en blanc i negre (unitat) ...................................... 0,10 €  

13.Llibres 
Contes per fer-se gran................................................................................ 10,00 €. 

 
Quart. Modificar l’annex de l’ordenança número 17, titulada Taxa per la distribució d’aigua. Es 
modifica el següent concepte: 
 
− Comptador d’aigua......................................................................................................90,53 €. 
 
Cinquè. Modificar l'ordenança número 20, Taxa pel servei de banys, dutxes, piscines, 
instal·lacions esportives i altres serveis semblants, s’afegeix el següent apartat i es modifiquen 
algunes taxes, segon es detalla a continuació: 
 

En el moment de presentar la sol·licitud d’ús de qualsevol instal·lació esportiva caldrà fer 
l’ingrés del 10% de l’import, éssent l’import mínim de 30,00 €. Donat el cas que no es faci 
servir la instal·lació, per qualsevol motiu, no es retornarà la bestreta. 
 
Pavelló 
- Utilització de pistes dels pavellons poliesportius, per cada una .........................20,00 €. 
 
Tennis 
- Utilització de pistes de tennis (greenset), per cada una........................................ 5,00 € 
- Utilització pista de terra ........................................................................................s’elimina 
- Utilització pista frontó ............................................................................................... 4,00 € 
- Utilització pista de pàdel ........................................................................................10,00 € 
- Utilització pista de mini tennis ................................................................................. 1,50 € 
- Fitxes de llum............................................................................................................ 2,30 € 
- Lloguer raquetes de pàdel........................................................................................2,00 €. 
 
Activitats esportives 
- Escola esportiva 15 dies ........................................................................................58,00 € 
- Escola esportiva 3 setmanes.................................................................................84,00 € 
- Escola esportiva 1 mes ........................................................................................110,00 € 
- Escola esportiva 1 mes i 1 setmana....................................................................134,00 € 
- Escola esportiva 1 mes i 2 setmanes..................................................................157,00 € 
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- Escola esportiva 1 mes i 3 setmanes..................................................................179,00 € 
- Escola esportiva 2 mesos...................................................................................  200,00 €. 

 
Sisè. Modificar l’ordenança número 21, Taxa pels serveis d’ensenyaments especials en 
establiments locals (música) 
 
− Material escolar per iniciació II i per grau elemental ................................................ 7,00 € 
− Material escolar per sensibilització i iniciació I ......................................................... 5,00 € 
− Material escolar per grau mitjà, no reglats i adults ...................................................5,00 €. 
 
Setè. Modificar l’ordenança número 28, Taxa per l’aprofitament especial per particulars dels 
serveis i materials de propietat municipal, afegint a l’article 3.d la taxa per: 
 
− Ús del Saló de les Homilíes d’Organyà. ............................................................... 103,00 €. 
 
Vuitè. Modificar l’ordenança número 30, Preu públic pels serveis de promoció turística i 
comercial de Solsona, s’afegeix el següent: 
 
− Publicitat, servei dels smartpoints, publicitat estàtica (100x55,5), davant (sota 

pantalla), darrere superior i darrere inferior 
Preu anual UBIC i Associació d’Empresaris ............................... 300,00 € + cartells.” 

 
A petició de l’alcalde, el regidor delegat d’Hisenda, Ramon Xandri i Solé, explica els 
principal canvis que es volen introduir a les ordenances fiscals municipals, dins el que 
destaca la modificació del tipus impostiu de l’IBI. 
 
El regidor comenta que es proposa incrementar del 0,85 al 1% aquest tipus impositiu per 
pal·liar la reducció d’ingressos que suposarà a les arques municipals la rebaixa dels valors 
cadastrals del 23%. Tot i l’augment del tipus, el rebut del contribuent l’any que ve minvarà 
un 9% de mitjana.  
 
Ramon Xandri també explica que el proper exercici serà un any de molts canvis en les 
recaptacions d’aquest impost ja que es portarà a terme una revisió de tots els immobles 
per adequar la tributació de cadascun a la situació real, i alguns terrenys que actualment 
pagaven urbana passaran a pagar per rústica. 
 
Amb tot això està previst que el proper exercici es faci una revisió a fons de la recaptació 
de l’IBI  que potser permetran introduir canvis cara els propers exercicis. 
 
La resta d’ordenances fiscals que es modifiquen són bàsicament canvis puntuals: 
 
− L’ordenança núm. 2, titulada Impost sobre construccions, instal·lacions i obres, on 

s’introdueix un canvi en el redactat: se suprimeix el tipus de gravamen del 0,4 % en obres 
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de rehabilitació dins el Pla Especial del Nucli Antic i es posa una bonificació del 80% de 
l’ICIO per aquests obres. 

 
− L’ordenança núm.10, titulada Taxa per expedició de documents administratius, es redueix 

el preu del compulsa i es detallen serveis de la biblioteca comarcal. 
 
− L’ordenança núm.  17, titulada Taxa per la distribució d’aigua, gas i electricitat, es 

modifica el preu del comptador d’aigua. 
 
− L’ordenança núm. 20, titulada Taxa pel servei de banys, dutxes, piscines, instal·lacions 

esportives i altres serveis semblants, es modifiquen els preus d’utilització del pavelló, les 
pistes de tennis i pàdel i de les activitats esportives d’estiu. 

 
− L’ordenança núm. 21, titulada Taxa pels serveis d’ensenyaments especials en establiments 

locals (música), es defineix el preu del material escolar. 
 
− L’ordenança núm. 28, titulada Taxa d’aprofitament especial per particulars dels serveis i 

materials de propietat municipal, es defineix la taxa per la utilització del saló de les Homilíes 
d’Organyà, de la biblioteca. 

 
− L’ordenança núm. 30, titulada Preu públic pels serveis de promoció turística i comercial de 

Solsona, on s’afegeixen nous preus de publicitat. 
 
Tot seguit l’alcalde comenta que la majoria de taxes i ordenances es mantenen sense cap  
canvi, i en tot cas les modificacions que es proposen són molt puntuals i simples. 
 
Tot seguit pren la paraula Òscar Garcia (Alternativa per Solsona-CUP) demana fer una 
votació per separat de les diferents ordenances ja que el grup que representa està 
conforme en la majoria de punts però està totalment en contra en la modificació de l’IBI en 
la forma que es planteja. 
 
L’alcalde contesta que en aquest punt de l’ordre del dia té una mica de sentit ja que cada 
ordenança és independent però no en totes les propostes es podrà aplicar aquesta forma 
de votació. 
 
Tot seguit l’Òscar Garcia diu que el sentit del vot del grup Alternativa per Solsona-CUP, 
serà que no ja que consideren que la modificació d’aquest impost hauria d’haver estat molt 
més profunda, incloent mesures que busquessin una major progressivitat i redistribució de 
la riquesa de l’impost o mesures de foment indirecte de l’activitat econòmica a Solsona. 
 
Mesures moltes d’elles ja inventades, ja incloses en IBI d’altres municipis i que la normativa 
actual permet. 
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Mesures moltes d’elles recopilades en un informe que el nostre grup municipal va entregar 
al mes d’agost sota la proposta del govern de parlar-ne.  
 
Mesures moltes d’elles treballades amb una comissió mixta entre membres dea CUP i 
ciutadans de Solsona. 
 
Mesura que encara no hem pogut parlar (i han passat 3 mesos ja) amb l’equip de govern, 
aspecte que lamentem profundament. 
 
Tot seguit pren la paraula Marc Barbens, portaveu del grup municipal de CIU, i demana: 

 
− Per quin motiu els preus dels comptadors d’aigua s’han duplicat? 

L’alcalde contesta que s’ha posat un nou model de comptador que permet 
telelectures i el preu s’ajusta al cost del comptador. 
Marc Barbens diu que li sorprèn aquesta augment tant fort. 

 
− Quina justificació hi ha de l’augment de les taxes per l’utilització de les pistes de tennis i 

especialment la de pàdel que ha augmentat de 8 a 10 euros? 
Ramon Xandri, regidor delegat d’Esports i d’Hisenda, contesta que la repercussió a 
l’usuari és de 0,5 euros, diners que es destinaran al manteniment de les pistes. 

 
Lluís-Xavier González nega cap afany de recaptació i explica que segons un conveni signat 
amb el club de Tennis Solsona, els socis d’aquest club poden fer un ús gratuït de les pistes 
i tampoc cal fer la competència a altres pistes esportives. A més a més, l’augment 
d’explotació de les pistes requereix més despeses de manteniment. 
 
Marc Barbens diu que aquest argument  no l’accepta ja que el que ha de procurar 
l’Ajuntament és que el preus siguin com és baixos millor. Considera que l’Ajuntament s’està 
aprofitant de la sobreutilització d’aquestes pistes per la moda d’aquest esport a fi de 
treure’n un rendiment econòmic. 
 
Marc Barbens demana a l’alcaldia la votació per separat de les ordenances ja que el seu 
grup no està conforme en els canvis que planteja l’ordenança núm. 20, especialment per 
l’augment de la pista de pàdel. Alhora afegeix que aquest sistema es podria aplicar en tots 
aquells punts de l’ordre del dia que es consideri convenient. 
 
L’alcalde contesta que les taxes permeten aquest sistema de votació però ja avança que en 
altres punts de l’ordre del dia, com per exemple els pressupostos, no podrà ser possible. 
 
Marc Barbens diu que tenint majoria absoluta sempre podrà votar qualsevol proposta que 
presenti a la consideració del Ple, i per tant, tot es pot votar separadament. 
 
Pel que fa a l’IBI, Marc Barbens diu que va tenir una reunió amb el regidor d’Hisenda per 
parlar de la problemàtica de l’IBI i dels canvis que es proposaven i valora positivament  que 
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s’hagi reduït el valor cadastral i que el tipus fixat permeti que l’import a pagar pel 
contribuent sigui més baix. També valora el fet en campanya electoral mai van dir que 
reduirien els impostos i ho han fet. 
 
Tot seguit pren la paraula l’alcalde i comenta que el document que van presentar ha estat 
objecte d’estudi però hi ha moltes coses que no hi està d’acord. 
 
Enguany és un mal moment per aplicar grans canvis en aquest imports degut a que: 
− L’any 2015 és l’últim exercici en que es redueix el valor cadastral. 
− L’any 2016 hi haurà una revisió de tots els incorporar al Cadastre tots els béns immobles 

que en aquests moments no figuren inscrits o que ho estan de forma incorrecta o 
incompleta. 

− L’any 2016 tots els terrenys que actualment estan pagant per terrenys urbans per tenir la 
qualificació urbanística d’urbanitzable passaran pagar rústic. 

 
L’alcalde continua i diu que les modificacions importants del cadastre han de fer-se quan 
es disposi del padró un cop incorporada la revisió i actualitzacions que es faran al llarg del 
2016. 
 
L’alcalde també comenta que els serveis jurídics de l’Organisme Autònom de Recaptació 
de Tributs Locals, que és qui té delegat la recaptació d’aquest impost, han fet una valoració 
de les peticions del grup municipal de la CUP i han comentat que moltes coses que es 
proposen no es poden aplicar. 
 
Òscar Garcia diu que confia que l’any que ve es pugui tenir un debat extens sobre aquest 
tema i se’n pugui parlar amb tothom: APS-CUP, ERC, CIU, PSC i OARTL. També comenta 
que no comparteix el fet que no es pugin aplicar atès que les propostes presentades 
s’inspiren en experiències d’ajuntaments com Vilanova i Geltrú, Manlleu i altres ajuntaments 
que han aprovat aquests canvis. 
 
L’alcalde comenta que li sap greu que el grup APS-CUP no voti a favor de la proposta . 
 
Òscar Garcia també diu que també li sap greu a ell, que van presentar un escrit, el mes 
d’agost, que reflectia les conclusions d’una assemblea oberta a tots els ciutadans i que 
l’Ajuntament no li ha donat resposta. 
 
Ramon Xandri, regidor delegat d’Hisenda, comenta que els tècnics de l’OARTL aconsellen 
que quan es parli d’aquest impost no es generalitzi ni es facin comparacions amb altres 
ajuntaments atès que la situació actual fa que cada municipi tingui una casuística molt 
diferent: Hi ha valors cadastrals actualitzats en alguns municipis però en altres no, hi ha 
tipus impositius diferents, revisions  cadastrals que en alguns casos poden representar 
molts canvis i en altres no, etc..  
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Un cop escoltats els arguments dels portaveus dels partits polítics, l’alcalde proposa la 
votació per separat de la modificació de l’import de béns immobles (ordenança núm. 1); de 
la modificació de la taxa ple servei de banys, dutxes, piscines, instal·lacions esportives i 
altres serveis semblants (ordenança núm. 20), i la votació de la modificació de la resta de 
les impostos i taxes proposades (núm. 2, 10, 17, 21, 28 i 30). 
 
Tot seguit es procedeix a la votació de la modificació de la l’ordenança fiscal núm. 1, 
titulada Impost sobre béns immobles i s’aprova per onze vots a favor i dos en contra dels 
regidors  Òscar Garcia i Companys (APS-CUP) i Octavi Esteve i Armengol (APS-CUP). 
 
Tot seguit es procedeix a la votació de la modificació de la l’ordenança fiscal núm. 20, 
titulada Taxa pel servei de banys, dutxes, piscines, instal·lacions esportives i altres serveis 
semblants i s’aprova per deu vots a favor i tres abstencions dels regidors Marc Barbens i 
Casals (CIU), Isabel Pérez i Martínez (CiU) i Sílvia Torra i Vila (CiU) 
 
Tot seguit es procedeix a la votació de la modificació de les ordenances fiscals núm.  2, 10, 
17, 21, 28 i 30, proposta que s’aprova per unanimitat dels regidors. 
 
 
 
2. Modificació de la composició del plenari del Consell de la Gent Gran de Solsona 
 
A petició de l’Alcaldia, la secretària llegeix la proposta que es presenta la a consideració del 
Ple, i que diu així: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Solsona, en la sessió duta a terme el dia 29 de setembre de 
2004 aprovà el reglament del funcionament del Consell de la Gent Gran de Solsona. 
L’esmentat reglament fou modificat pel Ple de l’Ajuntament de Solsona en la sessió del dia 
29 de novembre de 2007 i en la sessió del dia 26 de març de 2015. 
 
Atès que es considera necessari introduir uns canvis en la composició del plenari del 
Consell, en el sentit de donar de baixa els dos representants de l’Associació Estel del 
Solsonès i donar d’alta un representant de la Coral Sant Jordi, de manera que l’article 5 del 
reglament quedi redactat de la forma que tot seguit es transcriu: 
 
“Article 5. Plenari del Consell 
El plenari del Consell estarà constituït per: 
− President: alcalde de l’Ajuntament de Solsona. 
− Vicepresident primer: regidor/a d’Acció social de l’Ajuntament de Solsona. 
− Vicepresident segon: serà escollit entre els membres del plenari. 
− Vocals: 

- Portaveus o representants de cada partit polític que tingui representació municipal. 
- Un representants de la residència Hospital Pere Màrtir Colomés de Solsona. 
- Un representant de l’Aula d’Extensió Universitària de Solsona. 
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- Un representant de la Coral Sant Jordi. 
- Un representant de cada associació de  veïns de Solsona. 
- Fins a 12 persones que sense estar vinculades a cap entitat estiguin interessades en 

participar en el Consell de la Gent Gran de Solsona. 
L’edat mínima és 60 anys i no està en actiu. En el cas de pensionistes d’invalidesa hi 
poden participar a partir de 55 anys. 

− Secretari/a: el secretaria/a de l’Ajuntament que podrà delegar en un tècnic dels serveis 
socials. 

− Suport tècnic: treballadores socials dels Serveis Socials de l’Ajuntament de Solsona.” 
 
De conformitat amb el que disposa la Llei 7/85, de 2 d’abril, l’article 178 del Decret legislatiu 
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya, i els articles 58 i següents del Decret 178/1995 ple qual s’aprova el reglament 
d’obres, activitats i serveis dels ens locals, es proposa al Ple l’adopció dels acords següents: 
 
Primer. Aprovar inicialment la modificació de l’article 5 del reglament de funcionament del 
Consell de la Gent Gran de Solsona. 
 
Segon. Exposar al públic els acords adoptats, pel termini de trenta dies hàbils comptadors 
des de l’endemà de la publicació d’aquest anunci al Butlletí Oficial de la Província de Lleida i al 
Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya, perquè els interessats puguin examinar l’expedient 
i presentar-hi les reclamacions que considerin oportunes. Donat el cas que no es produís cap 
reclamació i/o al·legació, l’acord d’aprovació inicial esdevindrà definitiu.” 
 
Tots els portaveus es mostren conformes amb la proposta presentada. 
 
Tot seguit es procedeix a la votació i la proposta presentada a la consideració del Ple s’aprova 
per unanimitat. 
 
 
 
3. Modificació del dia de les sessions plenàries ordinàries 
 
A petició de l’Alcaldia, la secretària llegeix la proposta que es presenta la a consideració del 
Ple, i que diu així: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Solsona, en la sessió duta a terme el dia 9 de juliol de 2015, acordà 
fixar els dies i les hores de les sessions ordinàries del Ple de l'Ajuntament el dijous de cada 
mes senar. 
 
Atès que per l’organització municipal és convenient modificar la data, per aquest motiu es 
proposa: 
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Que l'Ajuntament en Ple tingui les seves sessions ordinàries, cada dos mesos, el darrer 
divendres de cada mes senar, començant a partir del proper mes de novembre, a les 21 
hores. Donat cas que coincidís amb un dia festiu es passarà la convocatòria, especificant el 
dia i l’hora, amb tres dies d’antelació.” 
 
L’alcalde comenta que en haver pres possessió com a diputat al Parlament de Catalunya, és 
molt possible que tots els dijous tingui assignades tasques parlamentàries, per aquests 
motius és convenient modificar el dia de celebració dels plens ordinaris, passant del dijous al 
divendres. 
 
Òscar Garcia diu que el motiu del canvi de dia no rau en l’organització municipal sinó en el fet 
que l’alcalde sigui diputat. El seu partit sempre ha estat en contra de la duplicitat de càrrecs i 
per aquest motiu votarà en contra. 
 
Tot seguit Marc Barbens diu que el que modificaria seria el redactat de la convocatòria en cas 
de dia festiu. Prefereix que el dia ja quedi determinat. 
 
L’alcalde demana als membres del grup APS-CUP si en cas de modificar el redactat de la 
proposta especificant votarien a favor de la proposta. 
 
Oscar Garcia i Octavi Esteve comenten que ells representen una l’assemblea i si no ho ha 
debatut la assemblea no tenen potestat per introduir canvis. 
 
L’alcalde els hi demana que una certa autonomia deuen tenir. 
 
Oscar Garcia diu que no. 
 
Finalment a petició dels grup de CIU i de APS-CUP l’alcalde introdueix unes modificacions en 
la proposta presentada a la consideració del Ple, quedant redactada de la forma que tot seguit 
es detalla: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Solsona, en la sessió duta a terme el dia 9 de juliol de 2015, acordà 
fixar els dies i les hores de les sessions ordinàries del Ple de l'Ajuntament el dijous de cada 
mes senar. 
 
Atès que per l’organització municipal és convenient modificar la data degut a què l’alcalde ha 
d’assistir a sessions del Parlament de Catalunya, per aquest motiu es proposa: 
 
Que l'Ajuntament en Ple tingui les seves sessions ordinàries, cada dos mesos, el darrer 
divendres de cada mes senar, començant a partir del proper mes de novembre, a les 21 
hores. Donat cas que coincidís amb un dia festiu el Ple se celebrarà el divendres de la 
setmana següent.” 
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Tot seguit es procedeix a la votació de la  proposta modificada que s’aprova per onze vots 
a favor i dues abstencions dels regidors Òscar Garcia i Companys (APS-CUP) i Octavi Esteve 
i Armengol (APS-CUP). 
 
 
 
4. Alteració del camí públic del Torrent de Ribalta a Cor de Roure, inclòs a la fitxa núm. 020 de 

l’inventari de camins municipals per adequar-lo parcialment al traçat històric 
 
A petició de l’Alcaldia, la secretària llegeix la proposta que es presenta la a consideració del 
Ple, i que diu així: 
 
“El dia 18 de març de 2015, Xavier Oller i Pujantell, sol·licità a l’Ajuntament de Solsona 
l’alteració del traçat del camí públic descrit a la fitxa núm. 20 de l’inventari de camins del 
municipi de Solsona, anomenat camí del Torrent de Ribalta a Cor de Roure o camí de la 
Punta del Graó (camí de Cal Marduix) per adequar-lo parcialment al traçat històric. 
 
La sol·licitud presentada anava acompanyada d’un projecte tècnic redactat per l’arquitecte 
Joan Viladrich i Ros. 
 
La modificació proposada transcórrer totalment pel terme municipal de Solsona i afecta 
íntegrament per la propietat de Xavier Oller i Pujantell. 
 
Vist l’informe de Secretaria en relació amb el procediment i la legislació aplicable per portar 
a terme l’alteració d’un traçat d’un camí públic. 
 
Vist l’informe emès pels Serveis Tècnics Municipals 
 
Atès que és competència del Ple de la Corporació aprovar l’expedient, en virtut de l’article 
204.5 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya, i que s’ha seguit el procediment assenyalat en 
l’article 8 del Reial decret 1372/1986, de 13 de juny, pel qual s’aprova el reglament de béns 
de les entitats. 
 
De conformitat amb el que disposa l’article 204.5 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, 
pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, el Ple, a 
proposta de la Comissió Informativa celebrada el dia 26 d’octubre de 2015, es proposa al 
Ple l’adopció dels següents acords: 
 
Primer. Aprovar inicialment l’alteració del traçat del camí públic descrit a la fitxa núm. 20 de 
l’inventari de camins del municipi de Solsona, anomenat camí del Torrent de Ribalta a Cor 
de Roure o camí de la Punta del Graó (camí de Cal Marduix) per adequar-lo parcialment al 
traçat històric. 
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Segon. Publicar aquest Acord en el Butlletí Oficial de la Província de Lleida i en el taulell 
d’anuncis de l’Ajuntament durant el termini d’un mes, perquè durant aquest període es 
presentin les al·legacions que es considerin pertinents. 
 
Tercer. Donat cas que dins els termini d’informació pública no es presentés cap reclamació 
ni al·legació, considerar l’acord d’aprovació inicial elevat a definitiu.” 
 
Rosó Barrera, regidora d’Urbanisme, explica el contingut de la proposta i els fets que han 
portat a presentar aquesta proposta a la consideració del Ple. 
 
Marc Barbens comenta que estan d’acord amb la proposta atès que té en compte la petició 
dels veïns però remarca que els canvis dels camins poden ser temes perillosos. Entén que 
l’inventari de camins és un document que ha de ser viu i que s’ha d’actualitzar quan sigui 
necessari però demana ser curós en els expedients de canvis de camins. 
 
L’alcalde comenta que comparteix l’opinió de que cal tractar amb molta cura i sensibilitat 
tots els temes dels camins. Diu que si han acceptar aquest canvi és perquè al final el que 
es fa és adequar-lo al traçat històric. 
 
Tot seguit es procedeix a la votació i la proposta presentada a la consideració del Ple 
s’aprova per unanimitat. 
 
 
 
5. Moció en motiu del 75è aniversari de l’assassinat del president Lluís Companys i Jover. Justícia 

universal i memòria històrica 
 
A petició de l’Alcaldia, la secretària llegeix la proposta que es presenta la a consideració del 
Ple, i que diu així: 
 
“El dia 15 d’octubre es commemora el 75è aniversari de l’assassinat del molt honorable 
Lluís Companys i Jover, qui fou condemnat a mort per les autoritats franquistes en l’única 
sentència d’aquest tipus a un president d'una nació democràticament escollit a la història 
d’Europa, sentència que continua encara sense declarar-se nul·la per part de l’Estat 
Espanyol.  
 
Fins a dia d’avui, la llei es limita a declarar injustes les sentències, per la il·legitimitat dels 
tribunals, mitjançant un certificat de reparació i de reconeixement que no té cap valor 
jurídic, i no declara les resolucions judicials nul·les de ple dret per il·legals, motiu pel qual el 
Ministeri de Justícia es nega a certificar-les. En aquest sentit la Llei 52/2007 de 26 de 
desembre, per la qual es reconeixen i amplien els drets i s’estableixen mesures a favor dels 
qui van patir persecució o violència durant la guerra i la dictadura, no ha servit de res per 
anul·lar els judicis sumaríssims dictats pels tribunals militars, entre ells el que condemnava 
el President Companys.  
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D’aquesta manera, el Fiscal General de l’Estat considerà el 2010 no procedent el recurs de 
revisió instat per la Generalitat per obtenir l’anul·lació de la sentència dictada pel Tribunal 
de Responsabilitats Polítiques de Barcelona de 1939 i de la sentència dictada pel Consell 
de Guerra d’Oficials Generals del 1940, que va condemnar a pena de mort el President 
Companys, perquè considerava que ambdues sentències eren inexistents i nul·les de ple 
dret, en haver estat dictades per tribunals il·legítims conforme la llei 52/2007.  
 
D’altra banda, l’immobilisme i la manca de sensibilitat per part dels diferents governs de 
l’Estat contrasten amb els actes de desgreuge que tant des d’Alemanya com des de 
França s’han fet per les actuacions dels respectius països durant la II Guerra Mundial, així 
com pel fet d’haver col·laborat amb el General Franco. Un menyspreu que es veu agreujat 
quan 75 anys després de la captura de Lluís Companys per la Gestapo, els documents que 
van ser confiscats continuen en possessió de l’exèrcit espanyol a l’Arxiu d’Àvila, enlloc 
d’haver estat retornats a la Generalitat de Catalunya, institució que és la seva legítima 
propietària.  
 
Un cop tancada la causa contra el franquisme a l’Estat espanyol, deixant els represaliats en 
situació d’indefensió , és a Argentina on els represaliats i les víctimes del franquisme 
guarden la darrera esperança amb les actuacions de la jutgessa Servini en la coneguda 
‘Querella Argentina’. Una querella on també hi ha la causa contra el President Companys a 
instàncies d’Esquerra Republicana, que participa de la denúncia contra l’Estat espanyol 
amb l'objectiu de restituir la figura del President Companys i erigir-la com a icona de la 
justícia universal.  
 
Per tot això, en la commemoració del 75è aniversari de la seva mort, considerem que no és 
comprensible que cap govern espanyol hagi accedit a certificar la nul·litat d’aquestes 
certificacions i a incloure aquesta declaració a la denominada Llei de la Memòria Històrica, 
amb tots els efectes jurídics que aquesta declaració comporta. Com dèiem, Alemanya i 
França han demanat perdó per haver col·laborat en la detenció i deportació de Lluís 
Companys, mentre que la justícia espanyola es nega a declarar nul el seu judici.  
 
Després de dècades de llibertats democràtiques, considerem que encara no s’ha reparat 
com cal la memòria del President Companys, així com la causa de milers de víctimes de 
totes les nacions i pobles de l’Estat Espanyol, i que cal instar al Govern de l’Estat Espanyol 
a dur a terme les actuacions jurídiques i polítiques pertinents per anul·lar la sentència del 
judici sumaríssim al President de la Generalitat i realitzar totes aquelles actuacions per a 
reparar el seu honor.  
 
Tal i com va dir el mateix Lluís Companys, referent de l'Esquerra nacional, "la nostra és una 
lluita pels valors universals de la pau, del treball i de la justícia". La nova República Catalana 
s'ha de constituir com un baluard dels drets humans, la pau, la fraternitat i la justícia 
universal.  
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Lluís Companys va donar la vida i va morir per la República Catalana. Aquest 27S hem 
sentat les bases democràtiques per tal que la República Catalana comenci a caminar. Sens 
dubte, el nostre millor homenatge serà acabar la tasca que va protagonitzar, i que tants 
d'altres que el van precedir i tants d'altres que hem continuat, sabem que la lluita social i la 
lluita nacional és indestriable.  
 
En relació als antecedents exposats, proposem al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels 
acords següents:  
 
Primer. Instar el Govern de l’Estat a dur a terme les actuacions jurídiques i polítiques 
pertinents per anul·lar la sentència del judici sumaríssim al President de la Generalitat de 
Catalunya, el Sr. Lluís Companys i Jover, així com realitzar totes aquelles actuacions 
oportunes perquè l’honor del President Companys sigui reparat.  
 
Segon. Instar el Govern de l’Estat Espanyol a modificar la Llei 52/2007, de 26 de desembre, 
per la qual es reconeixen i amplien els drets i s’estableixen mesures a favor dels qui van 
patir persecució o violència durant la guerra i la dictadura, per considerar com a inexistents 
i nul·les de ple dret les sentències dictades pels Jutjats i Tribunals declarats il·legítims en la 
llei, seguint el criteri expressat per la Fiscalia General de l'Estat en el seu Decret del 4 d'abril 
de 2010, habilitant el procediment administratiu necessari perquè el Consell de Ministres 
expedeixi el corresponent certificat de nul·litat als efectes legals procedents.  
 
Tercer. Subsidiàriament, modificar la llei d'Enjudiciament Criminal i la Llei Processal Militar 
amb la finalitat d’incorporar entre els requisits habilitats per procedir a la revisió d’una 
sentència ferma, la declaració d’il·legitimitat realitzada conforme a l’article 3 de la Llei 
52/2007, de 26 de desembre, per la qual es reconeixen i amplien els drets i s’estableixen 
mesures a favor dels qui van patir persecució o violència durant la guerra i la dictadura, així 
com la Llei Orgànica del Poder Judicial, per atorgar la legitimació activa al Govern de l’Estat 
per si mateix, o a través de la Fiscalia, per interposar el recurs de revisió de les sentències 
declarades il·legítimes.  
 
Quart. Reclamar a l’Estat espanyol que retorni tota la informació sobre Lluís Companys 
requisada per la Gestapo a París l’any 1940 i que actualment es troba confiscada a l’arxiu 
d’Àvila.  
 
Cinquè. Reclamar a tots els governs que van participar de la captura i assassinat de 
Companys que participin d’un acte de desgreuge a la figura de l’únic president elegit 
democràticament i assassinat a Europa durant el segle XX. Un acte que s’hauria de fer al 
fossar del Castell de Montjuïc.  
 
Sisè. Col·laborar amb aquelles persones que participen de la querella argentina mentre no 
siguin restituïdes les famílies. 
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Setè. Comunicar aquest acord al Govern de la Generalitat, a tots els grups polítics del 
Parlament Català, al Govern de l’Estat i a les Corts espanyoles, al Parlament Europeu , a 
l’ONU, i a les associacions de recuperació de la memòria històrica. 
 
No obstant això, el Ple acordarà el que estimi més convenient.” 
 
Tot seguit Marc Barbens demana que aqueta moció es faci arribar a la secretaria del PSC 
per tal que faci algun pas per promoure el que es detalla a la moció. 
 
Tot seguit es procedeix a la votació i la proposta presentada a la consideració del Ple 
s’aprova per unanimitat. 
 
 
 
6. Moció municipal sobre els atacs del govern de l’Estat a la normativa catalana sobre pobresa 

energètica 
 
Tot seguit l’alcaldia llegeix la proposta que es presenta la a consideració del Ple, i que diu 
així: 
 
“Ell 23 de desembre de 2013 s’aprovà el Decret Llei 6/2013,pel qual es modifica la Llei 
22/2010 de 20 de juliol, del Codi de Consum de Catalunya incloent: 
 
a) Definició de pobresa energètica (nova lletra v a l’article 111-2). 
b) Protocol a seguir en cas de talls de subministrament d’electricitat o gas (afegir 3 punts a 

l’art. 252-4). 
 
Aquesta llei impedia els talls de novembre a març i negociar el deute acumulat. 
 
El govern de l’Estat va emetre recurs d’inconstitucionalitat la qual cosa suposà la suspensió 
de la vigència i aplicació de la normativa. 
 
El Govern de la Generalitat aprova la Llei 20/2014, de 29 de desembre, de modificació de la 
llei 22/2010, de 20 de juliol, de Codi de Consum de Catalunya. 
 
En aquesta llei: 
− L’article 3 defineix que és pobresa energètica i persones en situació de vulnerabilitat. 
− L’article 17 especifica el procediment per evitar els talls de subministrament d’aigua, 

energia i gas. 
− L’article 18 inclou un telèfon d’informació gratuït per als serveis bàsics en les factures. 
− La disposició addicional primera, crea el Fons d’atenció solidària de subministraments 

bàsics per tal que les unitats familiars que no poden complir els compromisos de 
pagament dels serveis de subministrament d’aigua, electricitat o gas. 
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− Inclou una disposició derogatòria sobre el Decret Llei 6-2013 raó per la qual el Tribunal 
constitucional (TC) va acorda no pronunciar-se sobre la constitucionalitat de l’esmentat 
Decret. 

 
A instàncies de la Plataforma d’Afectats per les Hipoteques (PAH), l’Aliança per la Pobresa 
Energètica (APE) i l’Observatori pels drets econòmics, socials i culturals (Observatori 
DESC) el Parlament de Catalunya va aprovar la Llei 24/2015, de 29 de juliol, de mesures 
urgents per afrontar l’emergència en l’àmbit de l’habitatge i la pobresa energètica provinent 
d’una ILP promoguda per aquestes entitats.  
 
Aquesta llei és vigent des del 6 d’agost. 
 
En aquesta Llei s’inclou l’article 6. Mesures per evitar la pobresa energètica: 
 
1. Les administracions públiques han de garantir el dret d’accés als subministraments 

bàsics d’aigua, gas i electricitat. 
2. S’ha d’establir la comunicació als Serveis Socials i la seva intervenció prèviament a la 

concessió d’ajuts per evitar els talls de subministraments. 
3. Les administracions públiques han d’establir acords amb les companyies de 

subministrament per garantir que concedeixin ajuts a fons perdut o apliquin 
descomptes molt notables en el cost dels consums mínims. 

4. Abans d’un tall de subministrament cal l’informe dels serveis socials municipals i s’ha 
de garantir el subministrament i l’aplicació dels ajuts necessaris del punt 3. 

5. L’empresa ha d’informar d’acord amb l’art 17 de la Llei 22/2010. 
 
Ha estat aquest mateix mes d’octubre que el TC ha admès a tràmit el recurs 
d’inconstitucionalitat emès pel govern de l’Estat sobre els articles de la Llei 20/2014 
relacionats amb la pobresa energètica, en concret pel que ens afecta els articles 3, 17 i 
18,2i disposa de 5 mesos per estudiar el recurs. 
 
En relació a la Llei 24/2015, de 29 de juliol, el Govern de l’Estat ha comunicat a la 
Generalitat que considera discutible la constitucionalitat d’algun dels seus articles i per 
aquest motiu demana una comissió bilateral Estat-Generalitat de tal manera que s’allarga el 
termini per presentar recurs davant el Tribunal Constitucional del 6 de novembre al 5 de 
maig de 2015. Durant aquest termini, doncs, la llei serà vigent. 
 
Els grups municipals de l’Ajuntament de Solsona,davant la gravetat que suposa aquest nou 
intent del govern de l’Estat de derogar legislació que garanteix els serveis bàsics a les 
persones en situació de pobresa energètica tot just en aquest període de l’any presenta 
aquesta MOCIO i demanem que es debatin i passin a aprovació del Ple de la Corporació 
municipal els punts següents:  
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1. L'Ajuntament de Solsona rebutja enèrgicament l'actitud del govern de l'Estat espanyol 
en allò que fa referència a recórrer al TC qualsevol resolució que la Generalitat de 
Catalunya porta endavant per pal·liar la pobresa energètica. 

 
2. Insta el Govern de la Generalitat a seguir impulsant polítiques de suport a les persones 

que es troben en situació d'emergència en l'àmbit de l'habitatge i la pobresa energètica. 
 
3. Donarà compliment a l’article 6.3 de la vigent Llei 24/2015, de 29 de juliol, en allò que fa 

referència a l’establiment d’acords amb les companyies de subministrament per 
garantir que concedeixin ajuts a fons perdut o apliquin descomptes molt notables en el 
cost dels consums mínims a càrrec del benefici que aquestes empreses obtenen amb 
la prestació d’aquests serveis. 

 
4. Traslladar quest acord al Govern de l'Estat i al de la Generalitat de Catalunya per al seu 

coneixement i efectes. 
 
Tot seguit es procedeix a la votació i la proposta presentada a la consideració del Ple 
s’aprova per unanimitat. 
 
 
 
7. Moció per l’inici dels treballs per buscar una solució puntual a la circulació a la zona del cementiri 

de Solsona 
 
A petició de l’alcalde, Oscar Garcia llegeix la proposta que es presenta a la consideració 
del Ple i que diu així: 
 
“Atenent que l’enllaç actual entre el carrer del Pedraforca i l’avinguda de Sant Bartomeu, a 
l’altura del cementiri de Solsona, fins a la carretera de Sant Llorenç de Morunys per la Llosa 
del Cavall, perd amplada fins convertir-se en un camí de poc més de 3 metres d’amplada. 
 
Atenent que per aquesta via hi transiten vianants, ciclistes, motoristes, automòbils i fins hi tit 
el bus interurbà. 
 
Atenent que al seu inici hi ha una corba i una contra corba que provoca molts ensurts i que 
és un punt negre altament perillós. 
 
Atenent que la zona està contemplada en el POUM i que aquest contempla ja una solució 
urbanística per aquesta zona. 
 
Els grups municipals de l’Ajuntament de Solsona acorden:  
 
1. Instar a la regidora delegada d’Urbanisme i Obres Públiques, Serveis Municipals, 

Habitatge i Vinyet de l’Ajuntament de Solsona a iniciar les negociacions necessàries 
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amb els propietaris afectats per la solució proposada en el POUM o buscar solucions 
tècniques alternatives. 

 
2. Instar als Serveis Municipals d’Urbanisme a iniciar la redacció del projecte executiu de 

les obres contemplades en el POUM per aquest punt buscant una solució tècnica que 
econòmicament sigui viable per incloure en els pròxims pressupostos municipals. 

 
Rosó Barrera, regidora delegada d’Urbanisme, explica que la problemàtica d’aquest camí 
ja ha estat estudiada vàries vegades. Explica que la solució més viable és la que permet 
l’inventari de camins, que passa per ampliar el camí expropiant una franja de 3 metres 
d’amplada al llarg del camí. Caldria fer una valoració del cost d’expropiació. 
 
Una altra solució és seguir el planejament que preveu el desenvolupament de l’ARE. 
S’optés per aquest solució el camí seria més gran, estaria desplaçat respecte l’actual, i el 
cost també seria molt més elevat ja que caldria expropiar més terreny i s’hauria de 
desplaçar una torre d’alta tensió. 
 
La regidora deixa clar que les dues opcions tenen un cost ja que cal expropiar terrenys. 
 
Tot seguit es procedeix a la votació i la proposta presentada a la consideració del Ple 
s’aprova per unanimitat. 
 
 
 
8. Moció de suport al president Mas, l’exvicepresidenta Ortega i la consellera Rigau amb motiu de la 

seva imputació per l’organització del 9N 
 
A petició de l’Alcaldia, Marc Barbens llegeix la proposta presentada a la consideració del 
Ple i que diu així: 
 
“El 9 de novembre de 2014, i per primera vegada a la història, els catalans i les catalanes 
vam ser cridats pel govern de la Generalitat a opinar sobre el futur polític del nostre país. 
Gràcies als més de 40.000 voluntaris i voluntàries, 2.344.828 catalans i catalanes vàrem 
acudir a les urnes en una procés participatiu protagonitzat pel civisme i la democràcia. La 
resposta de l’Estat espanyol, a través de la Fiscalia General de l’Estat, va ser querellar-se 
contra el president de la Generalitat Artur Mas, la vicepresidenta i consellera de Governació 
i Relacions Institucionals Joana Ortega i la consellera d’Ensenyament Irene Rigau. 
 
El 29 de setembre de 2015, només dos dies després de les eleccions al Parlament, tots tres 
han rebut la imputació del TSJC per l’organització del 9N i han estat citats a declarar durant 
el proper mes d’octubre (en el cas del president Mas, el dia 15, quan es commemora el 75è 
aniversari de l’afusellament del president Companys). Se’ls acusa de quatre delictes: 
desobediència, obstrucció a la justícia o usurpació de funcions, prevaricació administrativa 
i malversació; amb unes possibles penes que van des de la inhabilitació fins a la presó. 
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Aquests fets configuren un episodi extremadament greu en termes polítics i democràtics, 
sense precedents a l’Europa del segle XXI. 
 
Per tot el que s’exposa, tots els grups municipals de l’Ajuntament de Solsona proposen al 
Ple l’adopció dels següents 
 
Acords 
 
1. Expressar el nostre suport al president Artur Mas, l’exvicepresidenta Joana Ortega i la 

consellera Irene Rigau, encausats per haver posat les urnes al procés participatiu sobre 
el futur polític de Catalunya del 9 de novembre de 2014. 

 
2. Denunciar l’escassa qualitat democràtica d’un Estat que fa un ús partidista de les 

institucions judicials i emet judicis polítics contra representants electes per impulsar 
processos democràtics. 

 
3. Refermar el compromís de l’Ajuntament de Solsona amb el dret democràtic del poble 

de Catalunya a decidir lliurement el seu futur. 
 
4. Promoure que la ciutadania enviï una carta de protesta a títol individual, demanant al 

TSJC que arxivi les causes obertes contra els tres imputats pel 9N i manifestant la 
corresponsabilitat pels fets. 

 
5. Enviar aquesta moció al president de la Generalitat, al president del Govern Espanyol, a 

la Mesa del Parlament de Catalunya, a les entitats del Pacte Local pel Dret a Decidir (si 
n’hi ha), al Tribunal Superior de Justícia de Catalunya i fer-la públic a través dels mitjans 
públics municipals.” 

 
Yasmina Valderrama comenta que el seu vot serà d’abstenció per referència a tots els 
voluntaris que van intervenir en la consulta. 
 
La mateixa regidora demana que les propostes no es presentin per urgència, ja que 
d’aquesta forma no es  té temps de preparar la intervenció. 
 
El mateix demanen els membres del grup municipal APS-CUP. 
 
Marc Barbens explica que lamenten no haver presentat la proposta amb més temps però el 
seu grup considera molt important que l’Ajuntament de Solsona, a dia d’avui, tingui 
aprovada aquesta moció.  
 
Tot seguit es procedeix a la votació i la proposta presentada a la consideració del Ple 
s’aprova per dotze vots a favor i una abstenció de Yasmina Valderrama i Ramallo (PSC-CP). 
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L'alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària actal      Vist i plau 
        L’alcalde 
 


